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Folketingets Miljø- og Planlægningsudvalg har i brev af 17. marts 2010 stillet følgende 
spørgsmål nr. 574 (Alm. del) som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske 
fra Mette Gjerskov, (S).

Spørgsmål 574:

”Vil ministeren straks stoppe import af alle fuglefoderblandinger, der indeholder den 
allergifremkaldende og invasive art bynke-ambrosie?”

Svar:

Bynkeambrosie forekommer som naturligt ukrudt i marker, overvejende i det sydlige 
Europa. Kun en lille del af de fuglefoderblandinger, der benyttes i Danmark importeres 
som blandinger. Et forbud mod blandinger vil derfor kun have begrænset effekt. 

Et forbud mod import af frø, der indeholder bynkeambrosie vil reelt kunne få den 
betydning, at Danmark ikke kan importere eksempelvis solsikkefrø. Problemet med 
fuglefoderblandinger er, at de spredes i naturen på steder, hvor de har mulighed for at 
spire, i modsætning til andre frø, der anvendes som foder til husdyr eller som fødevarer. 

En regulering af bynkeambrosie bør derfor tage udgangspunkt i at forhindre 
spredningen for eksempel ved, at vildtfugleblandinger varmebehandles, så frøene ikke 
kan spire, eller at bynkeambrosie frø renses fra og afbrændes. På dansk opfordring har 
en EU-regulering været drøftet, og Kommissionen har anmodet den Europæiske 
Fødevaresikkerhedsautoritet EFSA om en udredning af plantens betydning i EU, med 
særlig fokus på den betydning foders indhold af frø har på plantens spredning og 
udbredelse samt de konsekvenser, dette medfører. En udtalelse forventes i løbet af
foråret. En eventuel regulering bør følge udtalelsens anbefalinger, idet en fælles EU-
regulering vurderes at sikre mere effektiv beskyttelse mod udbredelse af bynke-
ambrosiefrø.
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En fælles regulering kan forventes at træde i kraft inden næste vinterfodringssæson.

Henrik Høegh

/Kim Holm Boesen


